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Consell de Barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Casal de Barri Diagonal Mar (Selva de Mar, 22) 
Data i hora Dijous 16 de novembre de 2023, de 18 a 20 h 

Persones assistents 
 David Escudé Rodríguez, regidor del Districte i president del Consell 
 M. Carmen García, Movimiento Diagonal Mar i vicepresidenta del Consell 
 Sílvia López Serrano, consellera de barri 
 César Ochoa Díez, conseller del GMD BeC 
 Maria Arenillas Picañol, consellera del GMD JxC 
 Jordi Rallo Casanovas, conseller del GMD ERC 
 Antonio González Torner, conseller de GMD PP 
 Manuel Martínez Díaz, conseller de GMD VOX 
 Josep Garcia Puga, gerent del Districte de Sant Martí 
 Joan Aldana Mato, tècnic de la Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
 Marina Galbe Villarroya, secretària del Consell de Barri 

Entitats i equipaments 
 Assoc. de Veïnat Diagonal Mar 
 Assoc. de Veïnat Front Marítim 
 Movimiento Diagonal Mar 

Ordre del dia 
1. Renovació de la Vicepresidència i de la Comissió de Seguiment del Consell de Barri. 
2. Calendari d’obres al passeig Marítim. 
3. Situació del parc de Diagonal Mar. 
4. Temes pendents del darrer Consell de Barri. 
5. Torn obert de paraules. 

El regidor del Districte obre el Consell de Barri i presenta Sílvia López, la nova consellera de 
barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou, la Mari Carmen Garcia, vicepresidenta 
del Consell, i Josep Garcia Puga, gerent del Districte. 

1. Renovació de la Vicepresidència i de la Comissió de Seguiment del Consell de 
Barri. 
La consellera del barri presenta el procediment d’elecció i guia per a la presentació de 
candidatures a la Comissió de Seguiment, òrgan que es reuneix abans de la celebració del 
Consell per acordar l’ordre del dia, i a la Vicepresidència del Consell de Barri. Explica el 
procediment i les funcions seguint la presentació (vegeu l’annex 1). Destaca que la 
vicepresidència l’hauria d’ocupar algú que sigui actiu en el teixit associatiu del barri, i en el 
cas que hi hagi més d’una candidatura es farà una votació en el proper Consell de Barri. 
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2. Calendari d’obres al passeig Marítim. 
El gerent del Districte explica en quin moment es troba el projecte del nou passeig Marítim 
de la Mar Bella. El projecte executiu va ser tancat i presentat el febrer del 2023 i la 
tramitació administrativa per a la seva aprovació va finalitzar a l’octubre. En el moment 
present s’iniciaria l’última part del procés d’auditories i licitació però s’ha de tenir en compte 
que el temporal va malmetre part de la platja del Bogatell. Aquest fet ha introduït un nou 
element i des d’Urbanisme es vol valorar com pot arribar a incidir en el projecte. S’ha 
demanat un informe tècnic per veure com aquesta tempesta ha afectat i com possibles 
tempestes futures podrien arribar a afectar i, si fos el cas, aplicar canvis al projecte. Al 
proper Consell de Barri s’informarà al respecte. 
Pregunta. La Mari Carmen Garcia, del Movimiento Diagonal Mar, afirma que existeixen 
diferències entre el projecte que es va comentar que es faria i el que finalment es farà. 
Explica que al Consell de Barri del 15 de febrer del 2022 el gerent va dir que s’hi destinarien 
40 milions d’euros, el 26 de maig Janet Sanz va dir que el cost seria de 44 milions en el tram 
de Bac de Roda fins al Fòrum i a la Comissió d’Urbanisme del 19 de setembre del 2023, Laia 
Bonet va dir que serien 20 milions amb una duració de 22 mesos des de Bac de Roda fins a 
Josep Pla eliminant, així, la plataforma marina. 
El gerent aclareix que mai s’ha mentit en les xifres i que el pressupost no ha canviat. El 
projecte consta de tres fases i en diferents moments s’ha parlat d’una fase, de les dues o de 
les tres. Totes les fases suposarien més de 60 milions d’euros. Quan es parla de la part del 
mig i de la plataforma del fòrum/marina, s’està al voltant dels 40 milions i si es parla només 
de la part del mig, que és la que en aquests moments s’està treballant i de la que es té el 
projecte executiu ja realitzat, estem parlant d’uns 18 o 20 milions d’euros. Uns altres 20 
serien el dipòsit de sota del camp de futbol municipal del Poblenou - Agapito Fernández. 
Afegeix que obres d’aquesta magnitud s’han d’abordar en un temps i pressupost raonables 
fent-se per fases. El que s’està plantejant en aquests moments és abordar només la part 
central, que és la prioritària. 

3. Situació del Parc de Diagonal Mar 
Josep Garcia Puga excusa el Sr. Agustí Garcia, tècnic de Barcelona Cicle de l’Aigua SA 
(BCASA), i anuncia que realitzarà ell mateix la presentació. Seguint la presentació (vegeu 
l’annex 2), explica que el parc de Diagonal Mar consta de dues parts diferenciades; els llacs i 
les parts inundables. Aquestes últimes només tenen aigua quan plou, ja que la retenen. En 
aquests moments els llacs estan emplenats amb aigua freàtica, tot i el període de sequera en 
el que ens trobem. La Generalitat ha alertat que en breu entrarem en un procés 
d’emergència i, per tant possiblement el parc es veurà afectat. La situació de cadascun dels 
espais és la següent: 

- Font llac Diagonal Mar i el llac de Diagonal Mar: actualment estan plens amb aigua 
freàtica. Excepció al decret de sequera perquè serveixen com a refugi de biodiversitat. 

- Font sud Diagonal Mar: actualment està plena amb aigua freàtica ja que és refugi de 
biodiversitat. A la següent fase de sequera, l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) demana 
buidar aquesta font ja que considera que el llac és suficient. 

- Font sobre el llac de Diagonal Mar: actualment està buida pel decret de sequera. Les 
fuites del vas es van localitzar i reparar. 

- Espai inundable situat entre l’illa de la Llum i l’illa del Mar i part sud del parc de Diagonal 
Mar (Espais Verds): només tenen aigua quan plou. 
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El gerent afegeix que s’està fent un manteniment rigorós, i en relació a la porta que bombers 
va desmuntar ja que algun/a veí o veïna els va avisar de la perillositat per a les persones, 
especifica que totes les portes passen una revisió mensual. Parcs i Jardins omple uns 
registres que serveixen per donar les ordres de treball de manteniment correctiu i, en el cas 
que el treball a fer sigui major, els equips tècnics ho inclouen als projectes de gran 
manteniment. En aquests moments s’està treballant en un projecte de reparació de diverses 
portes de parcs de la ciutat i s’hi inclouran les del parc de Diagonal Mar. Aquesta reparació o 
substitució està prevista que s’iniciï al mes d’octubre del 2024. A l’espera d’això, la porta que 
bombers va desmuntar per seguretat ja ha estat reparada i funciona correctament. 
Pregunta. El Sr. Ricardo Ramos, ornitòleg, recalca que l’espai de la part sud del parc fins a 
l’any 2016 va estar plena d’aigua i hi ha canonades. Per tant, no és un espai dissenyat per 
ser omplert amb aigua de la pluja sinó que es va dissenyar per tal que tingués aportació 
directa d’aigua. Considera que l’espai es va deixar morir molt abans de la sequera i, segons 
els seus estudis, la població d’aus ha baixat un 71%. Considera que l’aigua freàtica que ara 
s’està aportant a la banda esquerra, un espai sense valor a nivell de biodiversitat, es podria 
derivar a omplir aquest espai que sí que en té. 
El gerent agraeix els matisos i comunica que ho trasllada al departament corresponent. 
Pregunta. La Sra. Carme Fernández es queixa perquè no s’aconsegueix tenir plantes 
enfiladisses als testos penjants i cables. 
El gerent respon que segurament ara estem en el pitjor dels moment per la sequera. 
Pregunta. El Sr. Ventura Verdú pregunta si demanen assessorament a l’ACA per tal que el 
llac principal no es quedi sec en un futur com a conseqüència de la baixada del nivell freàtic. 
El gerent respon que tots els serveis de l’Ajuntament estan en coordinació amb l’ACA. 
Pregunta. L’Elisa, del Movimiento Diagonal Mar, afirma que hi ha moltes zones de metall 
oxidades, sobretot les pilones ornamentals. D’altra banda, hi tornen a entrar gossos sense 
lligar, grups d’infants d’escoles que es pengen de les zones ornamentals, gent que entra a 
les fonts i els llacs, etc. Considera que els problemes són deguts a la falta de vigilància per 
part de la Guàrdia Urbana que hauria de multar. 
El gerent apunta que es fa un manteniment el més curós possible i que la Guàrdia Urbana fa 
campanyes especifiques en períodes concrets. Es tornarà a actuar quan hi hagi una 
campanya concreta sobre gossos. 
Pregunta. El Francesc vol saber quan podrà tornar a navegar amb els velers de ràdio control. 
El gerent respon que, com se li ha comentat en d’altres ocasions, aquests vaixells són 
incompatibles amb la declaració del parc com a espai de biodiversitat. 
Pregunta. La Mari Carmen Garcia subratlla la problemàtica amb el manteniment de les portes 
i la presència d’elements oxidats. 
El regidor explica que la problemàtica de les portes no és exclusiva del parc de Diagonal Mar 
sinó de tots els parcs i que l’orina dels gossos acaba corroent el material. Tot i això, des de 
Parcs i Jardins es van reposant les portes. 

4. Temes pendents del darrer Consell de Barri 
La consellera de barri explica que en aquest punt es tractaran temes que havien quedat 
pendents de resposta en el darrer Consell de Barri. 
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a) La Sra. Mireia Sau va comentar la presència de rates a la plaça de les Sufragistes 
Catalanes. El servei de plagues municipal els va dir que la vegetació n’afavoria la cria i que 
no és la més adient per estar al costat d’una escola. Van demanar un canvi de la vegetació. 
La Sílvia López informa que l’Agència de Salut Pública de Catalunya ha realitzat una actuació 
i que n’està fent seguiment. 
b) Qüestió del fibrociment a la nau de Fluvià. 
El gerent afirma que de les quatre naus que hi ha al costat de l’escola Fluvià, en el seu 
moment es va fer la impregnació i es va comentar que cada 3 o 4 mesos es faria un control 
per veure com està aguantant per tal d’evitar que en surtin partícules de fibrociment. En 
aquests moments ja es tenen els primers informes. Es van comprometre a passar-los a 
l’escola però no s’ha fet. Informa que en els propers dies se’ls farà arribar tant a l’escola com 
a l’ACR Bac de Roda. 

5. Torn obert de paraules. 
La consellera de barri dóna pas a l’últim punt de l’ordre del dia. 
Pregunta. La Sra. Mireia Solé, de l’Associació de Veïns del Front Marítim, demana sobre la 
zona que hi ha entre Bac de Roda - Selva de Mar – av. Litoral. Exposa que està plena 
d’indigents. El regidor els va comentar que fa una setmana havien d’estar fora però 
segueixen allà. Vol saber-ne el motiu. També exposa que fa anys es va aconseguir que el 
centre de reciclatge de brossa tingués un horari determinat per evitar les molèsties al veïnat. 
Tot i això, actualment a les 6 h del matí treballen i fan sorolls molestos. 
El gerent respon que no és conscient que s’estiguin fent uns horaris diferents als que van 
pactar i que ho consultarà per tal que comencin a treballar en un hora raonable. 
Pregunta. La Sra. Solé vol saber si està permesa una instal·lació com l’elevadora d’aigües 
residuals de Bac Roda en una zona poblada. Li preocupa que hi hagi contaminació 
atmosfèrica i d’olor. 
El gerent afirma que la depuradora funciona correctament des del 2004, quan es va posar en 
funcionament. L’únic problema gran existent i recurrent és el tema de les olors, un problema 
que seguirà existint fins que tots els fangs que es generen puguin ser assecats abans que els 
camions els treguin. Tot i això, no existeix cap problema de contaminació per a les persones. 
L’Àrea Metropolitana té un projecte per millorar-ho però necessita capacitat econòmica per a 
tirar-lo endavant. 
La Sra. Solé comenta que no es referia a la depuradora d’aigua sinó a l’elevadora d’aigües 
residuals Bac de Roda que es troba a la zona Selva de Mar – Bac de Roda – av. Litoral. 
Pregunta. La Sra. Solé comenta que quan es va fer la sessió de retorn del procés participatiu 
del passeig Marítim es va fer un pressupost en base a tres àrees: la part central, la zona del 
camp de futbol i la plataforma marina i se’ls hi va dir que la zona entre Selva de Mar i Bac de 
Roda es faria en un posterior procés participatiu. En aquesta zona actualment hi ha 
indigents, un centre de reciclatge de brossa neta, un centre de Parcs i Jardins i una 
elevadora d’aigües fecals. Vol saber si aquesta zona quedarà així gaires anys. 
Pregunta. El Sr. Eugenio Santos comenta que a l’espai d’avinguda Litoral amb ronda Litoral 
hi ha un solar gran que ha esdevingut un assentament de persones sense llar. Vol saber quin 
plantejament té l’Ajuntament de Barcelona per solucionar aquest problema existent a tota la 
ciutat i quina sortida es dóna a aquestes persones. 
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El regidor comenta que el sensellarisme és un problema important i que s’està treballant 
amb la resta d’administracions, sobretot la Generalitat de Catalunya, per tal de minimitzar-lo. 
L’Ajuntament treballa per tal que aquestes persones estiguin ben ateses a nivell sanitari, 
residencial i alimentari. En aquells espais on hi ha un assentament i que no són municipals, 
l’Ajuntament insta al propietari del sòl a realitzar un desallotjament i així evitar que es creïn 
guetos. Constata que no poden actuar directament sinó que necessiten l’autorització d’un 
jutge. 
Pregunta. El Sr. Javier Sánchez, en representació de l’escola l’Arenal de Llevant, de la 
Mancomunitat de Veïns de Taulat – Espronceda - Bac de Roda, de la Mancomunitat de Veïns 
Bac de Roda – Taulat - Josep Ferrater i de l’illa de veïns Bac de Roda – Taulat – Pellaires 
explica que a l’abril es va fer una reunió per pactar una sèrie de mesures en relació al trànsit 
que hi ha a l’encreuament de Bac de Roda amb Taulat i es van pactar una sèrie de mesures. 
Indica que algunes s’han dut a terme i d’altres no. Tenien pendent una reunió al setembre 
que no s’ha convocat i que reclamen ja que les mesures de senyalització estan bé però ningú 
les compleix i el problema segueix existint. Afegeix que al voltant de l’escola, en els darrers 4 
anys, hi ha hagut 3 morts. 
El regidor assenyala que de seguida s’hi posaran en contacte per tancar aquesta reunió 
pendent. 
Pregunta. Un veí de l’Associació de Veïnat del Front Marítim comenta que no pot entrar als 
parcs amb gossos però en canvi a les 5 illes interiors hi entren gossos lliurement malgrat són 
zones de parc infantil. Reclama que la normativa sigui per tot arreu igual. Afegeix que fa 
molts anys que els arbres de l’interior dels jardins estan sense podar i demana que es realitzi 
una poda. 
El gerent explica que fa anys es feien grans podes a la tardor però que des de fa uns quants 
anys ja es fan podes més acurades en períodes de 4 anys on es té en compte que no són 
arbres que estiguin al mig de la natura sinó a la ciutat amb una important tensió d’elements 
contaminants. 
Pregunta. L’Elisa, del Movimiento Diagonal Mar, pregunta sobre la regularització dels vehicles 
petits com són patinets i bicicletes ja que no es cenyeixen a les zones de carril bici. 
El regidor respon que l’Ajuntament no legisla i que és competència de la Direcció General de 
Trànsit obligar a les assegurances i a la matriculació. Des de l’Ajuntament s’ha prohibit 
l’intercanvi de patinets a l’estil Bicing per evitar un ús encara més massiu d’aquest mitjà de 
transport i també es destinen patrulles de la Guàrdia Urbana que sancionen quan es 
cometen infraccions. 
Pregunta. La Sílvia Fernández, veïna del carrer Taulat i Selva de Mar, declara que alguns 
establiments no netegen la vorera. Constata que fa anys no podien passar els carros de 
neteja per netejar en profunditat i considera que, si això no és possible, se n’encarreguin les 
persones propietàries. 
El regidor en pren anota i n’informarà als serveis de neteja. 
Pregunta. El José Luís, del Movimiento Diagonal Mar, planteja que la graella de la calçada de 
l’encreuament de Selva de Mar amb el passeig de Garcia Fària ja no es veu pel desgast de la 
pintura i és un encreuament molt perillós. Els treballs s’havien de fer al tercer trimestre del 
2023 però encara no s’han dut a terme. 
El regidor afirma que en parlarà amb els serveis centrals per saber la previsió dels treballs. 
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Pregunta. El José Luís també vol saber si en el Pla Endreça i en el Pla Integral de 
Manteniment es tindrà en compte tot el que no s’ha reparat al barri de Diagonal Mar i el 
Front Marítim en els darrers anys i quin pressupost hi ha pel barri. 
El regidor diu que a dia d’avui no estan els pressupostos aprovats i, per tant, no es poden 
executar algunes de les obres i intervencions que s’han anunciat. Afegeix que dubta que hi 
hagi partides concretes per barris ja que cada una de les accions contempla tota la ciutat. 
Pregunta. El José Luís exposa que el 26 de setembre un veí a l’accedir al seu pàrquing del 
carrer Selva de Mar a l’illa de la Llum va atropellar un jove que anava amb un patinet a gran 
velocitat pel carril bici. En aquest espai es troba el pàrquing de l’edifici, una vorera molt 
ampla amb vegetació, el carril bici, una zona verda per a vehicles i una calçada, fent que 
sigui molt difícil veure qui passa per aquest carril. Proposa que es senyalitzi al carril bici 
l’entrada i sortida de vehicles. 
El gerent informa que els vehicles de quatre rodes sempre han de tenir més cura que els de 
dues. Ha de ser qui entra o surt del pàrquing el que ha de vigilar que no vingui una bicicleta, 
patinet o persona. Tot i això, es mirarà si en aquest s’ha de millorar en algun sentit. 
Pregunta. El Sr. Ignacio Alcántara, president de l’Assoc. de Veïnat de Diagonal Mar, vol saber 
perquè a la ronda Litoral, que només té dos carrils, es permet la circulació de camions 
durant tot el dia, col·lapsant el trànsit diari. 
El regidor diu que ho consultarà amb Mobilitat. 
Pregunta. Un veí posa en manifest que hi ha contradiccions en els cartells de les places 
interiors que fan referència a la prohibició de portar gossos. En alguns casos a la part de fora 
indica la prohibició d’entrada a gossos i a la part interior indica que es poden portar gossos 
però lligats, creant confusió al veïnat. 
El regidor respon que ho revisaran. 
Pregunta. El Sr. Jordi Martínez mostra la seva preocupació per la seguretat del pàrquing / 
solar que hi ha entre el c. Llull i l’av. Diagonal on hi ha xeringues, constantment hi ha 
robatoris, etc. 
El regidor respon que des del Districte no es té cap inconvenient en eliminar els cotxes 
d’aquesta zona si els veïns i les veïnes s’hi posen d’acord. 
El Sr. Martínez afegeix que no entén el motiu pel qual no es poden passejar els gossos lligats 
al parc de Diagonal Mar. 
En referència a aquesta última qüestió, el Sr. Ramos, ornitòleg, comenta que els gossos 
lligats no suposarien cap problema per a les aus, però que el problema és que determinades 
persones deixen sistemàticament els gossos solts. 
El regidor afegeix que si es tornessin a permetre els gossos lligats, com es feia al principi, hi 
hauria més gent que els deixaria solts i, per tant, es tornaria enrere. Per tant, es mantindrà 
la prohibició de gossos. 
Pregunta. La Sra. Mari Carmen Garcia, vicepresidenta del Consell de Barri, explica que quan 
es va fer la pacificació de l’escola Grèvol, a la zona de Taulat amb Selva de Mar, es va posar 
un coixí berlinès i que actualment li falten dues peces. 
Acaba mostrant agraïment al gerent i al regidor per haver tret els cotxes del passeig Marítim. 
Gràcies a aquest acció els robatoris van baixar un 56 %. 
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La consellera de barri dona per finalitzat el Consell a les 19.40 h. 

Marina Galbe Villarroya 
Secretari del Consell de Barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou 
Barcelona, 16 de novembre del 2023 
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Annex 1 
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Annex 2 
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